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Vítám všechny čtenáře v novém roce 2014. 
Zima nás letos téměř minula, zasněžených 
dnů jsme si užili jen pár, kolabující dopravu 
na Sloupecké ulici pouze jednou. Tento rok 
tak začal tím nejkrásnějším počasím za po-
sledních několik let, počasím téměř jarním.

Jaro si spojuji s rozpukem přírody, s po-
znáváním a objevováním nového. A tak 
i v Měchnickém čtvrtletníku přicházíme 
s novou rubrikou. Touto novou rubrikou je 
představení jednotlivých obcí, které jsou 
sdruženy ve svazku Mníšecký region. Sva-
zek je tvořen 13 obcemi, které se Vám na ná-

sledujích stránkách v příštích dvanácti vy-
dáních budou představovat v abecedním 
pořadí. Začínáme Bojanovicemi, a to jejich 
částí obcí Malá Lečice.

Do časopisu se vrací i historie, kterou pro 
Vás od minulého čísla zpracovává paní Jaro-
slava Mařincová, většinou z autentických tex-
tů, které jí dala k dispozici paní Věra Boučková. 
Texty možná na první pohled mohou odra-
zovat svou zhoršenou gramatickou stránkou, 
avšak obsah jako takový je velice zajímavý.

Po odmlce se také vrací tipy na výlet a já 
bych byla moc ráda, kdyby se i tato rubrika 

stala pravidelnou součástí našeho časopisu. 
Jinak jako již tradičně najdete na řádkách 
čtvrtletníku články našich pravidelných při-
spěvatelů, z nichž v krátkosti zmíním pana 
Martina Kupku, jehož milé články o ptáčcích 
našeho okolí nejen mě vždy pohladí na duši 
svou vřelostí. 

Vaší pozornosti jistě neunikne ani Okén-
ko hovorové angličtiny, pohádka, sociál-
ní okénko, zprávy ze ZŠ Davle, z Hvozdíku 
či z obce.

Přeji Vám všem příjemné počtení.
šéfredaktorka

Úvodník
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Obecní dění

Slovo starostky

Vážení občané, milí čtenáří,

nacházíme se na počátku posledního roku 
našeho volebního období. Jen málokdo 
v obci nezaregistroval zvýšenou aktivitu ně-
kterých místních občanů, jež svědčí o blí-
žících se volbách do obecních zastupitel-
stev. Nedělám si iluze o tom, že tato aktivita, 
která má zástěrku obecní pomoci a zájmu 
o obecní dění je činností konanou z lásky 
k obci a neskrývá v sobě osobní zájmy ně-
kterých nejmenovaných lidí. Nepřekvapuje 
mě, že se na zasedáních zastupitelstva za-
čínají objevovat lidé, kteří se celé tři roky 
o obecní dění nezajímali a kladou na něm 
dotazy, které lze řešit v rámci úředních ho-
din obecního úřadu. Nejsme jedinou obcí, 
ve které se tak děje, i my jsme nějak začína-
li. Chápu, že je nutné projevovat zájem a do-
stat se do povědomí voličů. 

Co ale nechápu a asi nikdy nebudu schop-
na pochopit je, že mají někteří lidé potřebu 
získávat sympatie jiných pomluvami a infor-
macemi, které se zakládají na něčích poci-
tech. Nepřestává mě udivovat, že lidé, pů-
sobící inteligentním dojmem, jsou schopni 
těmto klevetám podlehnout a sami je dále 
šířit jako pravdu. 

Nechci zneužívat prostoru čtvrtletníku 
pro vyřizování si účtů, ač bych to po všech 
těch negativních článcích, jež byly napsá-
ny na mou adresu, udělat mohla. Jediné, co 
přeji nám všem je, aby se předvolební boj 
neinspiroval vrcholnou politikou a snažil se 
v programech kandidátů přinést reálné ná-
vrhy a řešení, které budou obci prospěšné.

Přeji nám všem plodný a úspěšný volební 
rok!                                      Kateřina Gavlasová

Na následujích řádcích Vám přinášíme 
výčet plánovaných větších akcí na rok 
2014. Jedná se o neuzavřený výčet stě-
žejních obecních projektů.

Na jaře tohoto roku bychom chtě-
li stihnout opravit povrchy místních 
komunikací, což jsme slibovali v zimě 
2013. 

Jako druhý projekt nás čeká oprava 
dešťové kanalizace, jdoucí přes poze-
mek Kaňků, a jež je stěžejní pro odvod 
dešťových vod z celé levé horní části 
obce (při pohledu na obec od Vltavy). 

Také bychom rádi vyhověli přá-
ní místních občanů a přidali několik 
lamp veřejného osvětlení v ulici Slou-
pecká, a to z důvodu zvýšení bepeč-
nosti chodců.

Taktéž by mělo být osazeno dopravní 
značení v ulicích Na Vyhlídce a doprav-
ní zrcadla, k jejichž umístění nám vydal 
odbor dopravy souhlas.

Již delší dobu slibujeme pořízení 
projektové dokumentace splaškové 
kanalizace, kterou jsme byli nuceni od-
ložit a tak se pro nás pro tento rok stává 
prioritou číslo jedna.

Zahájili jsme vyjednávání s vlast-
níky pozemků podél cesty „kolem Ti-
chých,“ která by do budoucna měla 
sloužit jako alternativa pro pěší chodící 
po ulici Sloupecká. Čeká nás tedy celá 

řada jednání směřujících k vypořádá-
ní všech majetkových vztahů tak, aby-
chom mohli připravit projektovou do-
kumentaci ke stavbě.

Co na nás leží jako břímě nejtěžší, je 
dořešení problematiky semaforu v uli-
ci Vltavská, o němž pojednává samo-
statný článek.

Na tento rok jsme podávali žádost 
o dotaci na nákladní automobil a kon-
tejnery pro separaci bioodpadu a na 
rekonstrukci povrchu ulice Pod Hájem. 
Čekáme na vypsání dotací na proti-
povodňová opatření. Získáme-li dota-
ce, čeká nás ještě další práce s realiza-
cí těchto projektů.

V prosincovém Slově starostky jsem Vás in-
formovala o dvou regionálních naháňkách 
černé zvěře, které se konaly ve dnech 30. 11. 
2013 a 14. 12. 2013. 

Koordinovaná celoregionální náháňka 
beze sporu patří mezi nejvýznamější opat-
ření, jež řeší problematiku přemnožené 
černé zvěře. 

Do výše uvedených dvou naháněk bylo 
zapojeno 16 mysliveckých sdružení, čímž 
bylo pokryto území od Cukráku a Zbraslavi, 
podél brdského hřebene přes Mníšek až za 
Dobříš a dále od Dobříše k Vltavě a zpět ke 
Zbraslavi.

První naháňka byla o trochu úspěšnější, 
bylo odloveno 139 kusů černé zvěře. Při dru-
hé naháňce pak 76 kusů. Odborná veřejnost 
vyhodnotila naháňky jako úspěšné. Důle-

žité také je, že byla zachována bezpečnost 
a nikomu se nic nestalo. 

Při listopadovém setkání s myslivci bylo 
dohodnuto, že se v dubnu opět všichni se-
tkáme a vyhodnotíme všechna probíhající 
opatření, tedy nejen naháňky, ale i odlov na 
nehonebních pozemcích, odchyt, prevenci 
mezi obyvateli a další. Po vyhodnocení 
účinnosti všech opatření bude domluven 
další společný postup.

Děkujeme všem myslivcům, kteří velmi 
uvážlivě, ale ochotně naháňky připravova-
li. Poděkování patří především Ing. Filipovi 
Tobolkovi, Zdeňkovi Malčánkovi a Vladi-
míru Kocourovi. Zvláště děkujeme panu 
Ing. Karlovi Obermajerovi z dobříšského 
městského úřadu.         

GK a Miloš Navrátil, vedoucí OKS

Plánované akce obce na rok 2014

J A K  D O P A D L Y  
regionální naháňky na divočáky?
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  Z E  Z A S T U P I T E L S T V A
NA NÁSLEDUJÍCÍCH ŘÁDKÁCH VÁM PŘINÁŠÍME SOUPIS NEJDŮLEŽITĚJŠÍCH USNESENÍ ZASTUPITELSTVA, KTERÁ BYLA 

PŘIJATA OD POSLEDNÍHO VYDÁNÍ MĚCHENICKÉHO ČTVRTLETNÍKU. 

Obecní dění

1) Podpis smlouvy o zřízení věcného 
břemene se společností ČEZ, a.s. Na ve-
dení kabelu NN v ulici Vltavská. Smlouva 
byla schválena a starostka byla pověřena 
jejím podpisem.

2) Zastupitelé schválili opětovné po-
dání žádosti o dotaci na protipovodňová 
opatření v obci Měchenice, jejichž sou-
částí je i instalace bezdrátového rozhlasu, 
a to v případě, že bude v tomto roce vy-
psán termín pro podávání žádostí o dota-
ce z operačního programu životní prostře-
dí (či dle nově vypsaných operačních pro-
gramů v rámci nového dotačního období).

3) Zastupitelé schválili vydání souhlasu 
s projektovou dokumentací „Revitalizace 
trati Praha – Čerčany, Praha – Dobříš“ 
s připomínkami týkajícími se rychlosti 
vlaků na jednotlivých úsecích dráhy, na 
umístění prodejního automatu jízdenek 
na zastávce Měchenice, či na zavedení 
prodeje jízdenek u průvodčího s platností 
v ostatních prostředcích MHD na území 
Hlavního města Prahy.

4) Zastupitelé informovali veřejnost 
o dokončení povodňového plánu obce 
Měchenice.

5) Zastupitelé schválili smluvní cenu 
pronájmu kulturního sálu pro pořádání 

1) Obecní voda – dotazy občanů na 
provozovatele vodovodu. 

Pozvání zúčastnit se zasedání přijal 
pan Ing. Tomáš Zunt, jenž je jednatelem 
společnosti VHS Davle, která provozuje 
obecní vodovod. Občané měli možnost 
se pana Zunta zeptat na problematiku 
kvality pitné vody v Měchenicích a na 
další záležitosti s vodou spojené. 

2) Zastupitelstvo obce Měchenice schvá-
lilo rozpočtový výhled na roky 2014 – 2016.

DNE 16. 12. 2013 SE KONALO 10. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA V ROCE 2013, NA KTERÉM SE PROJEDNÁVALO:

3) Zastupitelstvo obce schválilo rozpočto-
vé opatření č. 7.

4) Zastupitelé projednali návrh rozpoč-
tu, který byl uveřejněn v minulém čísle 
Měchenického čtvrtletníku a schválili jej 
v pozměněné podobě, kdy byla snížena po-
ložka v kapitálových výdajích Bezpečnost 
silničního provozu. Rozpočet byl schválen 
jako přebytkový s tím, že přebytek bude po-
užit na úhradu úvěrů, jež má obec u České 
spořitelny.

5) Zastupitelé schválili podání žádosti 
o dotace ze Středočeského fondu rovoje 
měst a obcí, a to na rekonstrukci povrchu 
v ulici Pod Hájem, včetně odtoku dešťo-
vých vod ze silnice. 

Dále zastupitelé schválili podání žá-
dosti na Státní fond životního prostředí 
na zavedení separace bioodpadu v obci 
Měchenice, a to na pořízení svozového 
vozidla a čtyř kontejnerů.

NA SVÉM PRVNÍM ZASEDÁNÍ V ROCE 2014, KTERÉ SE KONALO DNE 26. 2. 2014 ZASTUPITELÉ PROJEDNÁVALI 
NÁSLEDUJÍCÍ:

školení a obdobných akcí, a to částku 300 
Kč/hod.

6) Zastupitelé schválili směrnici obecního 
úřadu o spisovém a skartačním úřadu obce 
Měchenice.

7) Zastupitelé navrhli projednat s vlastní-
ky pozemku opravy dešťové kanalizace ve-
doucí přes pozemek Kaňků a její opravy tak, 
aby tato byla plně funkční. Nejprve bude 
provedena sonda stavu kanalizace, poté 
pozvány firmy, které podají nabídku oprav 
kanalizace, z nichž zastupitelstvo vybere tu 
nejvhodnější.

8) Nutnost vyřešit vlhké zdivo v budově 
č. p. 4 v prostorách kadeřnictví. Zastupitelé 
schválili pořízení nabídky firem na opravu 
a následně na návrh nájemnice, paní Mařin-
cové, která si opravy provede dle předlože-
ného nejvýhodnějšího rozpočtu na svoje 
náklady. 

Obec Měchenice následně opravy odečte 
z nájmu kadeřnictví.

9) Zastupitelé informovali veřejnost 
o problému s kapacitou základních škol 
v okolí obce Měchenice s tím, že problém 
s přijetím prvňáků by mohl nastat ve škol-
ním roce 2015/2016. ZŠ Davle bude s nej-
větší pravděpodobností tento problém řešit 
přístavbou pěti tříd. 

10) Zastupitelé schválili nákup pozem-
ku č. p. 1031 v k.ú. Měchenice za cenu 
36000 Kč. Polovina ceny bude hrazena 
sponzorským darem jednoho z občanů 
mající pozemek v lokalitě ulice Nad nádra-
žím. Obec tedy za pozemek zaplatí 18000 
Kč a tento přejde do jejího vlastnictví.

11) Zastupitelé schválili přidání kon-
tejnerů na tříděný odpad – plast, a to 
na stávající hnízda plus přidání jednoho 
kontejneru k obecnímu úřadu, kde bude 
zřízeno nové sběrné místo.

12) Zastupitelé seznámili občany 
s možností místního pojmenování lokality 
ulic Na vyhlídce, které by sloužilo pro lepší 
orientaci a lokalizaci jenotlivých čísel po-
pisných tak, aby si občané v dané oblasti 
bydlící nemuseli vyměňovat občanské 
průkazy. Věc bude ještě konzultována 
a konkrétní podoba včas projednávána 
s občany.

13) Zastupitelé seznámili občany s na-
vrhovanou podobou nové výstavby v k. ú. 
Davle, která hraničí s Měchenicemi. Jedná 
se o pole nad obcí Měchenice, které je 
lokalizováno na pravé straně při výjezdu 
z obce směrem na Sloup.



  

Obecní dění

Tak nějak by měla vypadat budoucí 
úprava autobusové zastávky v ulici Vl-
tavská u restaurace Fregatta, která vzešla 
z přání občanů umístit k Fregattě semafor. 
Odvážně jsme se tedy pustili do přípravy re-
alizace této úpravy dopravní situace v obci 
Měchenice a takto o ní hovoříme již několik 
let. Často se na mě občané obrací s otázkou, 
kdy bude semafor instalován, kde se to tzv. 
zaseklo.

Problematika rušné silnice není stará tři 
roky, po které jsme ve funkci. Byla tady i dří-
ve a návrhy na zpomalení dopravy na Vltav-
ské a na úpravy dopravní situace existovaly 
už za našich předchůdců. Již si nevzpomenu 
od kdy přesně semafor projednává naše 
zastupitelstvo, jistě by bylo snadné tento 
údaj dohledat, ale nepovažuji ho za až tak 
podstatný. 

Naši předchůdci věděli, proč se do úprav 
nepouštět. To ale vím dneska, na počátku 
jsem byla stejně jako moji spoluobčané 
plná optimismu a nadšená představou se-
maforu.

Nejprve jsme zvažovali, že na daném 
místě bude stát lampa veřejného osvětlení 
a směrem na Prahu bude osazen na krajnici 
silnice měřič rychlosti. 

Nakonec jsme se však rozhodli realizovat 
myšlenku některých občanů spočívající 
v osazení přechodu pro chodce semaforem. 
Říkala jsem si, jak to bude jednoduché, a že 
nejpozději za rok budeme mít hotovo. Ne-
měla jsem však zkušenost s tím, jak rychle 
pracují státní orgány a kolik toho bude třeba 
vyřídit a projednat. A to, že budu narážet na 
překážky i u těch, u nichž bych spíš předpo-
kládala podporu zvýšení bezpečnosti, by 
mě ani ve snu nenapadlo.

Zastupitelstvo schválilo zadání studie, 
která by odhalila, zda je myšlenka semaforu 
vůbec realizovatelná. Jenom pro pořízení 
studie byla třeba celá řada jednání, diskusí 
a kompromisů, projednávány byly různé 
alternativy. Dotčené orgány následně jednu 
alternativu schválily, poté s ní opět nesou-
hlasily... Nakonec studie ukázala, že je mož-
no projekt realizovat a že peníze vydané za 
projektovou dokumentaci nebudou peníze 
vyhozené z okna.

Projektant tedy začal pracovat na pořízení 
projektové dokumentace, kterou mi po 

opětovných jednáních předal na konci roku 
2011. Zjišťovala jsem tedy, co všechno budu 
muset zařídit, aby obci bylo vydáno staveb-
ní povolení. Z projektu bylo patrné, že bude 
třeba vyřešit pozemky. V květnu 2012 jsem 
tedy konečně dořešila na zasedání zastupi-
telstva nákup pozemku pod autobusovou 
zastávkou (nutno řešit s vlastníkem prodej 
a kupní cenu, měsíc trvá převod na katastrál-
ním úřadu), ještě předtím v listopadu jsem 
začala vyjednávat se Středočeským krajem, 
neboť autobusové zálivy a nástupiště stojí 
na jeho pozemcích. Na Středočeském kraji 
nejprve ležel projekt na Krajské správě 
a údržbě silnic, po mnohých urgencích byl 
doručen na odbor majetku krajského úřadu. 
Po schválení odborem majetku a zapsáním 
na program zasedání čekal projekt další tři 
měsíce než se konalo zasedání krajského 
zastupitelstva, kde byl konečně schválen. 

O tom, jak dlouho jsem z kraje mámila 
postup, co, kam, kdy a jak posílat, raději 
pomlčím. Další měsíce trvalo, než z kraje 
přišla smlouva.

Časově se nyní nacházíme na konci roku 
2012.

Dále jsem projekt posílala k vyjádření na 
Povodí Vltavy, jež bylo podmínkou pro vy-
dání souhlasu odboru životního prostředí, 
kde předtím projekt ležel měsíc a další mě-
síc po vydání souhlasu na Povodí Vltavy, než 
mě informovali o tom, že je sice v projektu 
plánována lávka, ale lávka v projektu není 
řešena. 

Konzultovala jsem tedy projekt s jiným 
projektantem, který nějaký čas řešil zamě-
ření, neboť mezitím proběhla digitalizace 
katastru. Zároveň potvrdil, že lávka není ře-
šena a že je třeba projekt dodělat. Taktéž mě 
upozornil na kličky, které jsou ve vyjádření 
některých dotčených orgánů a to zejména 
tam, kde naoko povolují výjimky z norem. 

Taktéž mě upozornil na cenu realizace 
chodníku a na fakt, že kabeláž jde přes cizí 
pozemek, což vyplavalo na povrch až po 
digitalizaci a že se navrhovaná úprava po 
upraveném zaměření nemá šanci na šíři ko-
munikace vejít. Zároveň mi vypočítal hrubé 
náklady na stavbu, a to 1 600 000 Kč, neboť 
při realizaci této úpravy je třeba po obou 
stranách komunikace vpodstatě založit 
komunikaci novou (stávající krajnice neune-
sou autobus). Vzhledem k tomu, že obec má 
jiné priority, přišla mi částka na pořízení se-
maforu z vlastních zdrojů neadekvátní.

Reklamovala jsem tedy projekt a začala 
s původním projektantem hledat už asi po sté 
jiné řešení, které by Policie ČR odsouhlasila.

V tuto chvíli má projektant hotovou jinou 
alternativu projektu, kterou projednává 
s příslušnými úřady (lhůty pro projednání 
záleží na úřadech), mě čeká opět kolečko 
s řešením nově se objevivších problémů se 
soukromými pozemky a Středočeským kra-
jem. Už nic neslibuji. Každý, kdo někdy něco 
stavěl, si dovede představit, o čem mluvím. 
Obec je při jednáních ve stejném postavení 
jako běžný občan. Jediné co chci je stihnout 
vydání stavebního povolení na semafor do 
konce volebního období. Nevzdávám to, 
i když si někdy připadám jako slepička v po-
hádce O kohoutkovi a slepičce.                   GK

Autobusy nesmí zastavovat na přechodu pro chodce, nesmí zastavovat v komunikaci, protože mohou být předjížděny vozidlem 
a zároveň za nimi může přecházet chodec, kterého řidič vozidla nevidí a vzniká tak pro něj nebezpečí sražení. Z tohoto důvodu 
musí být vybudovány zálivy pro autobusy, které budou umístěny za přechodem, autobus do nich najede zastaví u nástupiště, 
aniž by zastavil dopravu. Cestující vystoupí na nástupiště/chodník a není tak ohrožen kolem projíždějícími vozidly. Pro přechod 
rušné komunikace pak má možnost využít tlačítka na řízeném přechodu pro chodce.

S E M A F O R
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Obecní dění

  

V tomto roce nás čekají dvoje volby, ty 
první, do Evropského parlamentu, se bu-
dou konat ve dnech 23. a 24. května. Prv-
ní den voleb bude volební místnost ote-
vřena od 14.00 hod. do 22.00 hod., druhý 
den pak od 8.00 hod. do 14.00 hod.

V obci Měchenice bude volební míst-
ností zasedací místnost obecního úřadu.  

Právo volit na území České republiky 
do Evropského parlamentu má každý ob-
čan České republiky, který alespoň druhý 
den voleb dosáhl věku 18 let, a občan ji-
ného členského státu (EU), který alespoň 
druhý den voleb dosáhl věku 18 let a je 
po dobu nejméně 45 dnů veden v evi-
denci obyvatel podle zvláštního právní-
ho předpisu. V Měchenicích tak smí volit 
každý volič, který splňuje výše uvedené 
podmínky, a který je v obci přihlášen k tr-
valému pobytu.

Je-li volič cizincem, jemuž umožňuje zá-
kon volit do Evropského parlamentu, pak 
pro něj platí následující ustanovení záko-
na o volbách do Evropského parlamentu:

Občan jiného členského státu, není 
veden v dodatku stálého seznamu voli-
čů podle zvláštního právního předpisu, 
projeví svou vůli hlasovat ve volbách do 

Volby do Evropského parlamentu 2014 v obci Měchenice
Evropského parlamentu na území České re-
publiky tím, že podá u obecního úřadu, v je-
hož správním obvodu je veden v evidenci 
obyvatel podle zvláštního právního předpi-
su,  nejpozději 40 dnů přede dnem voleb žá-
dost o zápis do seznamu voličů pro volby do 
Evropského parlamentu. 

K žádosti musí být přiložena kopie do-
kladu osvědčující zápis žadatele v evidenci 
obyvatel podle zvláštního právního předpi-
su a zároveň čestné prohlášení žadatele, ve 
kterém uvádí svoji státní příslušnost, místo 
pobytu, adresu volebního obvodu, kde byl 
dosud pro volby do Evropského parlamentu 
veden ve volební evidenci, a to, že bude hla-
sovat ve volbách do Evropského parlamen-
tu pouze na území České republiky. 

Občan jiného členského státu, který je 
veden v dodatku stálého seznamu voličů 
podle zvláštního právního předpisu, proje-
ví svou vůli hlasovat ve volbách do Evrop-
ského parlamentu na území České repub-
liky tím, že nejpozději 40 dnů přede dnem 
voleb podá u obecního úřadu, u kterého je 
v dodatku stálého seznamu veden, žádost 
o přenesení svých údajů z dodatku stálého 
seznamu do seznamu voličů pro volby do 
Evropského parlamentu. K této své žádosti 
přiloží čestné prohlášení.

Budete-li chtít hlasovat v jiné obci na úze-
mí České republiky, pak pro Vás platí násle-
dující: voličský průkaz vydává obecní úřad 
voliči, který je u tohoto obecního úřadu za-

psán v seznamu voličů pro volby do Ev-
ropského parlamentu a nebude moci ane-
bo nehodlá volit ve volebním okrsku, pro 
který je tento seznam veden, zastupitel-
ský úřad voliči, který je státním občanem 
České republiky, má bydliště v jeho územ-
ním obvodu a je zapsán ve zvláštním se-
znamu voličů vedeném tímto zastupitel-
ským úřadem. 

Volič může požádat o vydání volič-
ského průkazu ode dne vyhlášení voleb, 
a to písemným podáním opatřeným ově-
řeným podpisem voliče, doručeným nej-
později 15 dnů přede dnem voleb obec-
nímu úřadu nebo zastupitelskému úřadu. 
Obecní úřad nebo zastupitelský úřad nej-
dříve 15 dnů přede dnem voleb předá vo-
ličský průkaz osobně voliči nebo osobě, 
která se prokáže plnou mocí s ověřeným 
podpisem voliče žádajícího o vydání vo-
ličského průkazu, anebo jej voliči zašle. 
Zastupitelský úřad voličský průkaz nevy-
dá, obdrží-li od Ministerstva vnitra sděle-
ní, že volič požádal o zápis do seznamu 
voličů v jiném členském státě. 

Voličský průkaz opravňuje voliče ve 
dnech voleb do Evropského parlamentu 
k hlasování v jakémkoliv volebním okrsku 
na území České republiky. 

O druhých volbách, zmíněných v úvo-
du, bude pojednávat článek v příštím čís-
le Měchenického čtvrtletníku.

ELEKTRO INSTALAČN Í PRÁCE

Kontakt:

Petr DEMIŠ, Měchenice 72
petr.demis@seznam.cz      tel: 603 349 501

                                       montáže a opravy rodinných domů, bytů 
           rozvody TV, telefonů a zabezpečovací techniky
silnoproudé rozvody                                               slaboproudé rozvody 

Inzerce
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Na den 8. 12. 2013 pozval obecní úřad 
do Měchenic divadelní soubor Studio ka-
marád, aby nejen dětem zahrál představe-
ní s názvem Kouzelný les. Hlediště bylo za-
plněno do posledního místa a představení 
se dětem velmi líbilo. 

Dne 8. 3. 2014 proběhl Měchenický ma-
sopust, který pořádalo občanské sdružení 
Hvozdík a OÚ Měchenice.

Ze společnosti

Proběhlé akce

velikonoční dílny

Na 5. 4. 2014 si obec Měchenice ve spolu-
práci s občanským sdružením Hvozdík při-
pravila velikonoční dílny pro děti. Přijďte si 
se svými dětmi vyzkoušet různé techniky 
malování velikonočních kraslic, uplést si po-
mlázku a ochutnat velikonoční pečivo. Za-
čínáme v 15.00 hod. v kulturním sále obce 
Měchenice.

Dne 14. 12.2013 se již po čtvrté rozsvě-
cel vánoční stromek v Měchenicích. Sešli 
jsme se v 15.00 hod. na dětském hřišti u po-
toka. Počasí nám přálo, nebyl mráz a neprše-
lo.V klubíku fotbalového oddílu si děti různé 
věkové kategorie vytvářely svícínky a zdo-
bily jablíčka kreativními vánočními ozdůb-
kami, a to bez přítomnosti rodičů. Vše bylo 
dokonale připraveno, dětem se moc daři-
lo, byly zručné, šikovné a hlavně hodné. Při 
odchodu dostaly všechny časopis s malým 
překvapením uvnitř. Potom se již rozsvítil 
stromek a ozdoby v jeho přilehlém okolí se 
rozzářily modro-bíle. U stromku stál betlém, 
v dřevěné ohradě živá zvířátka, dvě ovečky 
a kozy, které udělaly dětem radost největší. 
Po zazpívaných koledách a rozdání dárečků 
dětem, vypukl uprostřed fotbalového hřiště 
velkolepý ohňostroj, který sponzoroval pan 
Griščenko a dozoroval Karel Samek. Ohňo-
stroj trval deset minut a byl úžasný.

Kromě občerstvení, svářáčku, grogu, do-
mácí měchenické klobásy, byl novinkou pro-
dej trdelníku. Návštěvnost byla veliká. Akce 
se zúčastnilo asi 180 dospělých a 70 dětí. Po 
chvíli došel svařák, za což se Vám pořadate-
lé omlouvají a slibují, že příště ho bude již 
dostatek. Tímto Vás všechny srdečně zveme 
na 5. ročník, který se uskuteční opět v ad-
ventním období. Ten bychom rádi obohatili 
o prodej pečených kaštanů, medoviny 
a spojili ho s uspořádáním vánočních trhů. 
Byli bychom rádi, kdyby nám na něm za-
zpíval dětský sbor ZŠ Davle. Také uvítáme 
od našich spoluobčanů jakýkoliv návrh na 
vylepšení či podporu v podobě finančních 
prostředků nebo malých dárečků pro děti.

Děkujeme všem, kteří se opakovaně podí-
leli na uspořádání této akce, a to jmenovitě: 
K. Samkovi, J. Skalovi, p. Demišovi, R. Pam-
pelovi, p. Kadlecovi, R. Šťastnému, p. Javůr-
kovi, T. Hamplovi, O. Zárubovi, T. Kaňkovi, 

divadelní představení
Po úspěšném předvánočním představení 
Kouzelný les si nejen pro děti, ale i pro jejich 
rodiče a seniory připravil divadelní soubor 
Divadlo kamarádi další představení tento-
krát s názvem Aniččino srdíčko. Představení 
se bude konat v kulturním sále obce Měche-
nice dne 13. 4. 2014 od 15.00 hod.

Aniččino srdíčko je něžný, poetický pří-
běh o vzniku a síle opravdového přátelství 
a o tom, že zázraky se nedějí jenom v po-
hádkách. Anička se narodila se slabým 
srdíčkem, ale když se setká s někým, kdo se 
ukáže jako skutečný kamarád, tak se jí roz-
září celý svět a její srdíčko se uzdraví. Pojďte 
s námi objevovat kouzla přírody a opravdo-
vá přátelství, zazpívejte si s námi, zahrajte si 
na jednoduché hudební nástroje, pobavte 
se s naším příběhem a nechte se lidsky za-
hřát u srdíčka. Po představení na Vás čeká 
překvapení ve formě Vašich vyplněných snů.

Dne 14. 12. 2013 pořádalo občanské 
sdružení Hvozdík první Měchenický jar-
mark. Dvůr pod obecním úřadem a kultur-
ní sál se zaplnil prodejci a jejich zbožím. 
Děti si mohly vyrobit svíčky a jiné vánoční 
dekorace. Účast byla hojná. Více se dočte-
te ve zprávách z Hvozdíku.

p. Humpovi, p. Mrázkovi, p. Fantovi, manže-
lům Stojkovovým, p. Poršové, p. Machurko-
vé, p. Mařincové, firmě Amerex s.r.o., campu 
Měchenice, obci Měchenice, fotbalovému 
oddílu TJ Sokol Měchenice a náš největší dík 
patří panu Griščenkovi a panu Kovaříkovi, 
kteří každoročně akci významně podporu-
jí. Pokud jsme na někoho zapomněli, tak se 
mu omlouváme.             Jaroslava Mařincová

Plánované akce

Představení je interaktivní a zábavné s lid-
ským rozměrem. Těšíme na Vás!
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Ze společnosti

  Z historie

1. 3.  turistika 
7.–9. 3. Kurz první pomoci 
14.–16. 3. Kurz první pomoci
22. 3. turistika 

4. 4. 17.00 putování podél řeky Sv. Vavřince  
 a NP v Ontariu – Přibilovi
12. 4. brigáda 
19. 4.  velikonoční splav 
25. 4. 17.00 Korsika – západní pobřeží  
 z kajaku – J. Gazda 
26. 4. brigáda
3.–4. 4. Kocába
4/2014 valná hromada TJ Sokol   
 Měchenice
4/2014  „rodičovská a členská schůzka“  
 vodáckého oddílu

1.–5. 5.  Spreewald – Lübbenau
3. 5. zahájení vodácké sezony – plavba  
 na ostrov 
Od 9. 5.  schůzky každý pátek od 17.00

6/2014  Den dětí na vodě – Plavba  
 neobvyklých plavidel – 4. ročník
6/2014  Dunaj 

11.– 26. 7. Vodácký putovní tábor – Polsko,  
 Litva, Lotyšsko 

8/2014 OC-mánie – setkání kanoistů  
 – slalomová trať Roztoky

8 (9)/2014 Dětský splav (pro tatínky  
 s dětmi) 
9/2014  Čištění Vltavy – kemp Spolí
9/2014  brigáda

4. 10.  turistika 
18. 10.  turistika 
25. 10.  promítání

8. 11.  turistika 
22. 11. turistika 
29. 11. promítání

6. 12. turistika 
13. 12.  turistika 
20. 12.  Vánoční Sázava
12/2014 Velká foto soutěž 
 o nejlepší vodácký snímek

Další akce podle domluvy. 
Změna programu a termínů vyhrazena!
Přihlášky a informace na: 
vodaci.mechenice@seznam.cz

Akce vodáckého 
oddílu na rok 2014

Chci naznačit, jak se žilo v Měchenicích do roku 1960, než byla obec samostatná.
Jak Vám známo, starali se o osadu Měchenice zástupci Měchenic, dělali co bylo 

možné, vodovod, elektrizaci, silnici Měchenice – Sloup, upravovala se obec novými 
ulicemi, byly zřízeny všude lavičky, osazovaly se stromy atd. V roce 1939 žádali jsme 
za rozluku obce od Davle, bylo nám zemským úřadem povoleno a když jsme to chtěli 
provést v roce 1939 tak nám bylo ZU oznámeno, abychom to nechali až po válce. 
Osady byly zrušeny a tak se zhruba o Měchenice nikdo nestaral. Přičiněním vl. komi-
saře Veverky byla nám vydlážděna ulice k nynější hořejší čekárně autobusů a zřízeny 
schody 3m za Kaňkovými. Když jsme měli být samostatní, nabízel se nám sem lékař 
a byla nám slíbena poštovna. Bylo zde tehdy 52 různých živností a řemesel. V dosazení 
samostatnosti obce v roce 1960 změnilo ku zlepšení obce, je z toho radost, ale připo-
mínám si, co jsme nestačili uskutečnit. 

1. uvést do pořádku kanalizaci
2. doupravit čekárnu autobusů
3. upravit v obci bankety silniční
4. odstranit škarpy při silnicích, místo nich zřídit chodníky 
(že nebyly asi před 40 lety) doplatil na to svým životem mladý Kůrka, 
byl schozen ze silnice autem 
5. požádat o úpravu levého břehu Vltavy v Měchenicích
6. upravit silnici proti Havlíkovi
7. opravit schodiště u Kaňků
8. zřídit lavičky hlavně v čekárnách autobusů na betonových podložích 
bez opěradel (na našem nádraží máme náhodou laviček dost).
V Karlových Varech na Horním nádraží jsou 4.
9. zřídit místnost na vydávání plynu
10. v novém obchodě – samoobsluze nebylo by na škodu podávat občanstvu 
občerstvení

Předpokládám, že nám v Davli zůstalo hodně věcí (knihy jako pokladní, různé plá-
ny a rozpočty vodovodu a jiné různé věci, které budou scházet při zřizování kroniky 
Měchenic).

Jak jsem již uvedl, měli jsme v Měchenicích dostatek živností tak, že obyvatelstvo 
bylo normálně živo, dnes je obyvatelstvo o tu normalizaci ožebračeno. O Měchenice 
měli občané zájem, to bylo vidět v ceně stavebních parcel ku příkladu kolik platil stát 
při stavbě silnice.

V Měchenicích je potřeba stavět rodinné domky, hlavně nyní při nedostatku bytů. 
Úřady by na to měly brát zřetel a povolit něco z rekreačního pásma, jsme nyní 12 km 
od Prahy a spojení je dobré (autobusové nádraží, zvláště vlaky atd.) Ku jmenovaným 
úpravám je třeba nákladů a ty by se získaly půjčkou St. Spořitelny. Úhrada by se získala 
výrobou škvárových tvárnic a cihel, máme zde na nádraží cca 100 vagonů škváry roč-
ně. Vyrábělo by se to venku v letních měsících, místo by na to bylo, hlavně, aby úřady 
povolily cement za velkoobchodní ceny. Rád bych Vám ve věci poradil a byl účasten. 
Přeji mnoho zdaru v budoucím podnikání.

Míru zdar
Měchenice 28. 2. 1968 Fr. Jirsák

Autentický text přepsala J. Mařincová

  Život v Měchenicích 
ve vzpomínkách Františka Jirsáka
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Co jsem spoluvyvedl v Měchenicích            Duben 1968

Ze společnosti

Když jsem přišel poprvé do Měchenic 
v r. 1907, měly Měchenice 18 čísel domov-
ních včetně 3 v Javorce a 2 na Rovinách, 
většinou vše pod doškama a bez studní.Vlak 
zde jezdil hlavně nákladní jedenkrát denně 
a měl jeden osobní vůz, nasedal jeden až 
dva lidé a nebo taky nikdo. Nyní jezdí v létě 
osobní vlaky ku Praze vypraveny z Měche-
nic. Nádraží bylo Trnová – Měchenice, chtěli 
jsme, aby stanice byla jmenována Měcheni-
ce, ale nedopadlo to, že prý je na katastru 
Trnová.

Navrhovali jsme do Bojova stavbu silnice, 
ale pak jsme si to rozmysleli, protože by se 
provozem po silnici snížila rekreace. Obec 
se rychle zastavovala a byl zde i návrh na 
pohyblivý chodník podél nynější Zbrojnice, 
to se také neuskutečnilo. Nechal jsem udě-
lat návrh na obecní dům jednopatrový. Stát 
v nezaměstnanosti podporoval podobné 
stavby 100%, bohužel návrh byl zamítnut. 
Cena stavebních pozemků stoupala a stát 
při stavbě nové silnice u Vltavy platil za 1m2 
36 Kč, tj. 129.60 Kč 1 sáh.

Když jsme chtěli zavést v Měchenicích 
elektřinu, chodili jsme s Jirotkou do Elek-
trárenského svazu do Prahy na informace 
a bylo nám sděleno, že v tuto stranu nemá 
dosud žádnou linku a našel-li by se větší 
závod, že by obec dostala proud za cenu 
jako velkokonsument téměř zadarmo. 
U nás jsme museli mít 9 informačních schůzí, 
aby se obyvatelstvo dohodlo k elektrizaci. Šli 
jsme s radostí za p. ředitelem a ten nám sdě-
lil, že vyšel nový zákon, dle kterého můžou 
dostat velkoobchodní cenu pouze obce nad 
2 000 obyvatel a rázem jsme byli bez výhod.

Kolem mlýna Holubov byl krásný ostrov 
porostlý křovím pro rekreanty. V r. 1927 
jsem koupil mlýn Holubov se zmíněným 
ostrovem za 300.000 Kč na dluh. Tam jsem 
chtěl postavit hotel. Projekt byl na 51 po-
kojů, 2 sály a restauraci. Toto bylo již povo-
leno a zřízeny zatím 3 pokoje. V r. 1944 byl 
mlýn vykoupen kvůli stavbě přehrady ve 
Vraném nad Vltavou, ostrov zatopen a bylo 
po hotelu. Později jsem chtěl postavit hotel 
v Luhu, ale k tomu také nedošlo. Nechal 
jsem udělat plány (1920) na postavení 
silnice Měchenice – Sloup, okres na Zbra-
slavi na ni slíbil 46.000 Kč. Silnice měla dva 
kilometry, jeden byl na katastru Měchenice 
a druhý na katastru Davle. V roce 1921 jsme 
silnici začali stavět, dozor měl cestmistr ze 
Zbraslavi. Okres byl zrušen a my jsme ne-
dostali nic. Byla nezaměstnanost a stát platil 
8 Kč na jednoho zaměstnance za den a tak 

se stavěla silnice na 3 etapy. Stála 76.000 Kč
a Davle nám dala později 2.000 Kč. Pozem-
ky na silnici jsme dali zdarma. Udělali jsme 
regulaci obce, měl jsem zde geometra 
z Dobříše a figuranta, byli zde několik dní, 
zaměřovali a mapovali též i ulice. V roce 1916 
zavedl jsem telefon z Vraného za 5.000 Kč.

Jako starosta obce musel jsem chodit 
jednou týdně na přednášky, jak se má 
v obci pracovat, to bylo poučení dobré. 
V roce 1929 jsem nechal udělat projekt 
na vodovod a poněvadž pro samostatnou 
obec byly menší příspěvky, museli jsme se 
spojit z Davlí, aby jsme získali větší subvenci 
jako spojené obce. Úřady pátraly, kde by byl 
lepší pramen, šli jsme po silnici až na Rovina 
a měli jsme vrbové proutky bylo nás asi 5 
a když jsme přišli asi nad dnešní Kaňkovi, za-
čali se nám proutky kroutit a to byla znám-
ka, že tam pramen je a silný a teče přes Kaň-
kovu zahradu. Ustanovila se vodárna v Luhu 
kde dnes stává. Když byl projekt hotov, měla 
se stavba zadat podnikateli... někteří „Páni“ 
si udělali schůzi na lázních a přizvali pana 
ředitele vodárny z Prahy...přece se nebude 
zřizovat vodovod v Měchenicích, když tomu 
ani Měcheňáci nerozumí a Pražákům, těm 
to bylo jedno. Pan ředitel měl svou praxi 
v Praze a o venkovském projektu a prove-
dení moc nerozuměl. Schůze byla zbytečná, 
ke stavbě vodovodu došlo a pražané byli 
špatně naložení. Vodovod stál 7 000.000 Kč. 
Měchenice měly tehdy přes 100 čísel a já 
v předpokladu, že se majitelé po vyzvání 
přihlásí a zaplatí aspoň jednoroční poplatek 
za odběr vody, aby bylo na první splátku 
vody. Občané byli upozorněni jedním 
vzdělaným Měcheňákem, proč by si dělalo 
občanstvo výlohy s placením vody, když 
mají studny a tudíž vodu zadarmo. Stavba 
vodovodu již probíhala a my jsme museli 
sehnat peníze na placení. Utvořili jsme 
spolek 9 lidí a podepsali jsme směnku a já ji 
podal v Legiobance, po půl roce se musela 
směnka prolongovat. Tak se to opakovalo 
po 3 roky, než jsme dostali první splátku od 
státu. Banka směnku už později nepřijala. 
Měli jsme advokáta, který nám pomáhal, ale 
tím nastaly ztráty... Advokát stál včetně úro-
ků 7.000 Kč. Davle stavěla vodovod po třech 
letech a dostávala výplatu ihned.

V roce 1939 byly osady zrušeny a já jako 
bývalí starosta obce byl jsem volán do Davle 
na obecní úřad. Přizvaní finanční úředníci se 
mě ptali, kdo mi povolil obnos cirka 7.000 Kč 
(útrata za advokáta a úrok ze směnek). Od-
pověděl jsem ...byly to výdaje ze stavby vo-

dovodu, tak zaplat‘te nebo uvidíte co bude 
následovat. Bylo to ve válce, já jsem obnos 
zaplatil ze své kapsy...aby nic nenásledovalo.

Po dostavbě vodovodu byl jsem volán na 
fin. oddělení na zemský úřad Malou Stranu 
do 1. poschodí, byl tam úředník a já jsem 
potřeboval podepsat nějaké lejstro. Úředník 
lejstro přečetl a řekl: Vy jste z Měchenic? 
Tam to dobře znám, jak jste mohli stavět vo-
dovod, vždyť jste osada a já na to: jářku už 
stojí, měl jsem razítko obec Měchenice.

Založili jsme Sokol, svaz Hasičů, Okrašlo-
vací spolek, spol. zahrádkářů, moštárnu atd. 
Kdy se roce 1936 postavila Vranská přehra-
da, upravili jsme nábřeží. Vysázeli stromky, 
udělali chodník, dali lavičky, zřídili jsme 
dvoje schody nahoru a další úpravy. Když 
se měla stavět silnice od Prahy vedle řeky, 
my jsme s tím nesouhlasili, poněvadž naše 
úpravy budou zničeny. Proto silniční úřad 
navrhl silnici středem Měchenic. Bohužel 
nešlo pomoci. Byly navrhovány dva přecho-
dy, jeden u Lázní a druhý k přístavišti parní-
ků, tento jsem nedoporučil. Stanici parníků 
nechtěla Paroplavba dovolit, že prý je na 
Leznici. Měli jsme stanici na nábřeží v řece 
naproti Holubovým, když byla větší voda 
nebylo to dobré, tak jsme se museli postarat 
o to, aby nám dali přístav tam kde je dnes.

V roce 1938 jsem dal návrh po dohodě se 
Zems. úřadem na rozloučení Měchenic od 
Davle. Poněvadž v té době byly Měchenice, 
jak počtem obyvatel, tak počtem budov, 
větší než Davle. Hranice se stýkaly s obcí 
Trnová, Klínec, Davle, Měchenice. Zemský 
úřad to bez výhrad schválil. Složili jsme 
300 Kč, přišla komise, která měla rozdělit 
movitý majetek v obcích. Komise přišla, já 
nebyl doma a tak se nic nedělo. Později 
jsme dostali spis od Zems. úřadu, abychom 
to nechali až po válce.

Ve válce jsme zřídili dlažbu na cestě k ce-
mentárně a schody 2m široké vedle Kaňků 
s pomocí starosty z Davle. Měchenice jsem 
z větší části postavil sám. Na posyp silnic 
jsem doporučil místo písku škváru a tu jsem 
také sám po silnici rozvážel... to se ujalo 
v celé republice.

V době války za mnou přišli dva SSma-
ni, abych jmenoval komunisty, které tady 
máme. Já jim sdělil, že žadní komunisté 
v obci nejsou. Chtěli, abych jim ukázal 
volební listiny, řekl jsem, že volíme jednot-
nou kandidátkou. Tak dost už těch povidel 
v dubnu 1968.

F. R. Jirsák
Autentický text přepsala J. Mařincová



  

Ze společnosti

Nemocenské a  ošetřovné na dítě
Sociální systém ČR poskytuje množství příspěvků. Rodinám s dětmi poskytuje stát 

několik příspěvků, které lze využít k částečnému krytí nákladů rodiny na péči o děti. 
Se třemi z těchto příspěvků se seznámíme podrobněji.

DÁVKY V NEMOCI A OŠETŘOVNÉ NA ČLENA DOMÁCNOSTI

OŠETŘOVNÉ
Na ošetřovné má nárok zaměstnanec, 

který musí ošetřovat nemocného člena 
domácnosti, zpravidla se pak jedná o dítě. 
Podmínkou nároku na tuto dávku je, že 
ošetřovaná osoba žije se zaměstnancem 
v domácnosti, přičemž tato podmínka ne-
platí v případě ošetřování dítěte mladší-
ho 10 let.

NEMOCENSKÉ
Nemocenské se vyplácí až od 15. dne tr-

vání pracovní neschopnosti a předchází 
mu náhrada mzdy, která náleží od 4. dne 
trvání pracovní neschopnosti. Tuto náhra-
du vyplácí zaměstnavatel a náleží pouze 
za pracovní dny a po dobu, kdy trvá za-
městnání. Za první tři dny neschopnosti 
se neposkytuje žádná dávka.   

Nemocenské, které se vyplácí od 15. 
dne pracovní neschopnosti se vyplácí do 
konce pracovní neschopnosti, maximálně 
však po dobu 380 dnů. Poživatelům sta-
robního důchodu a invalidního důchodu 
3. stupně, lze nemocenské vyplácet nej-

výše po dobu 70 kalendářních dnů, nej-
déle však do dne skončení pracovního po-
měru. Výše dávky se stanoví z příjmu, který 
nemocný dosáhl zpravidla v období 12 ka-
lendářních měsíců před vznikem pracovní 
neschopnosti a tato výše se po celou dobu 
nemoci nemění.

Nárok na nemocenské má i osoba, která 
onemocní v tzv. ochranné lhůtě, která činí 
7 kalendářních dnů ode dne skončení za-
městnání. V takovém případě však nenále-
ží náhrada mzdy, kterou poskytuje zaměst-
navatel pouze v době, kdy trvá pracovní 
poměr.

Osoba, která si dočasnou pracovní ne-
schopnost úmyslně sama zavinila, nemá 
na nemocenské nárok, nicméně za ur-
čitých okolností ho dostane v polovič-
ní výši.

Na nemocenské mají nárok i OSVČ, ale 
pouze za předpokladu, že si platí dobro-
volné nemocenské pojištění alespoň po 
dobu 3 měsíců bezprostředně předchá-
zejících vzniku nemoci. Za prvních 14 
dnů však OSVČ nedostávají žádnou ná-
hradu mzdy.

Smyslem nemocenského a ošetřovného je finančně zabezpečit osobu v době trvání pracovní neschopnosti, nebo v době nemoci 
člena domácnosti. Tyto dávky však samozřejmě nedosahují výše příjmu, kterého by osoba dosáhla v zaměstnání, ale alespoň částeč-
ně kryjí náklady na provoz domácnosti.

Ošetřovné se poskytuje nejdéle 9 kalen-
dářních dnů a svobodným nebo rozvedeným 
rodičům, kteří mají v trvalé péči dítě do 16 let 
pak po dobu 16 kalendářních dnů. Výše dáv-
ky se stanoví stejně jako u nemocenského, 
a to z příjmu, který zaměstnanec dosáhl v ob-
dobí 12 kalendářních měsíců před vznikem 
ošetřování. V případě ošetřování je možné 

se i vystřídat, tzn., že např. zpočátku  může 
dítě několik dnů ošetřovat matka a poté ji 
v ošetřování může vystřídat otec dítěte.

Na ošetřovné nemají nárok OSVČ.

D. Jandová

OBĚ DÁVKY VYPLÁCÍ OKRESNÍ SPRÁVY SOCIÁLNÍHO ZABEZPEČENÍ, A TO NEJPOZDĚJI DO 1 MĚSÍCE ODE DNE DORUČENÍ 

PŘÍSLUŠNÝCH PODKLADŮ POTŘEBNÝCH PRO VÝPLATU TĚCHTO DÁVEK.

9

  Rodina s malým dítětem hledá dům k pronájmu, nejlépe 

zařízený. Jen Měchenice, ideálně v novostavbě. 

Garáž nebo skladový prostor podmínkou. 

Možnost platby nájmu na rok dopředu. Tel. 731 537 777
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Vzdělání

  
Milí čtenáři, 
v předjaří je obvykle více času na 

hledání inspirace, vymýšlení nových 
aktivit a plánování akcí a projektů pro 
jarní a letní měsíce. O jeden nový, zají-
mavý a dlouhodobý projekt naší školy 
se s vámi ráda podělím. 

V roce 2013 se naše škola zapojila 
do výzvy Americké obchodní komo-
ry a podala si žádost o grant na stav-
bu venkovní učebny v davelském par-
ku (oplocený travnatý prostor mezi 
školou a řekou). Samotnou žádost 
o grant zpracovávali naši žáci, deváťáci 
a chopili se toho opravdu profesionál-
ně. Žádost zahrnovala formulaci projek-
tového záměru (proč chceme venkovní 
učebnu, komu a k čemu bude učebna 
sloužit), konzultaci s místní samosprá-
vou (jednání s panem starostou Pro-
kůpkem a panem místostarostou Něm-
cem), technickou dokumentaci (nákres 
a stavební popis učebny), finanční kal-
kulaci (co to bude stát, kdo nám s fi-
nancováním může pomoci). Třešničkou 
na dortu pak byl překlad do angličtiny, 
neboť hodnotiteli projektu byli zástupci 
amerických společností působících na 
českém trhu. 

Žádost našich žáků byla úspěšná, 
a tak jsme v září obdrželi částku 50 000 
Kč. K naší velké radosti pan starosta 
ocenil snahu žáků a přislíbil stejnou 
částku jako příspěvek obce (zřizova-
tele naší školy). A v hledání dalších 
zdrojů na financování stavby dále po-
kračujeme. V prosinci v rámci tradič-
ních vánočních trhů proběhla ve ško-
le módní přehlídka Skládka Fashion 

Day, kde děti prezentovaly modely vyro-
bené z recyklovatelných materiálů.  Úspěš-
né modely pak byly vydraženy na Společen-
ském večeru naší školy, který proběhl 19. 12. 
Na konto projektu Venkovní učebna přibyla 
částka převyšující 12.000 Kč. 

Další prostředky nám poskytl pan Franti-
šek Dolejší, jehož firma Řeznictví a uzenář-
ství U DOLEJŠÍCH patří k dlouhodobým me-
cenášům davelské školy. 

V zimním období plánujeme, kam přesně 
učebnu umístíme a jaké bude konstrukce. 
Na jaře začneme s realizací.  K jakým účelům 
chceme venkovní učebnu využívat nejlé-
pe vyjádří slova autorů projektu, tedy na-
šich žáků:

Využití prostoru venkovní učebny
- základní školou jako venkovní 

učebnu pro žáky všech ročníků, venkovní 
akce školy a družiny – Ekofest, lampionový 
průvod, rozsvěcení vánočního stromu, di-
vadelní představení, koncerty a taneční vy-
stoupení žáků školy

- mateřská škola – např. stužkování 
předškoláků

- využití pro další sdružení v obci, 
např. Vltavan zahájení a ukončení plavební 
sezony, pravidelné oslavy založení spolku, 
SDH – pálení čarodějnic, Daveláček a jeho 
akce pro místní děti – dětský den, sportovní 
den apod. 

Obec souhlasí se zpřístupněním celého 
prostoru budoucího parku. Tím se rozšíří 
využití naší venkovní učebny – altánu např. 
může sloužit jako útočiště pro maminky na 
mateřské dovolené, pro důchodce při pro-
cházkách, pro žáky naší školy v odpoledních 
a volných hodinách.

V budoucnu bychom rádi realizova-
li další zkulturnění nám poskytnutého 
prostoru.  S důrazem na potřeby našich 
žáků a prostřednictvím jejich vlastních 
návrhů.

Ve 2. etapě by se mohlo jednat o při-
vedení elektriky a zprovoznění promí-
tacího plátna, postavení zamykatelné-
ho přístřešku.

Průběžně je možno provádět terén-
ní a výsadbové úpravy v okolí venkovní 
učebny. Tyto práce lze začlenit do vyu-
čování s minimálními náklady.

V další části parku plánuje obec rea-
lizaci vchodu s toaletami, koncertní/
divadelní podium, odpočinkový pro-
stor s lavičkami, hrací koutek pro děti 
a příležitostný stánek s občerstvením.

Jak vidno, naši žáci mají plno nápadů 
a na vlastní kůži si zkusili, že s vynalo-
žením přiměřené energie a vytrvalosti 
se dají nápady i realizovat. V této sku-
tečnosti vidím obrovský přínos pro je-
jich další život – učí se formulovat, ar-
gumentovat, plánovat a též si svoje 
nápady „poctivě odpracovat“. Pokud 
i vy, čtenáři, máte nápad jak dětem 
s realizací pomoci (pracovně či finanč-
ně), budeme rádi za vaši podporu. 

S přáním energie do vašich soukro-
mých i pracovních „projektů“

Jana Hrubá, ředitelka školy 

Tentokrát trénujeme společně se 3. A 
a paní učitelkou Janou Stöcklovou vy-
jmenovaná slova po s.

Sysel nenasyta
Toho dne bylo velmi sychravo a z ob-

lohy se sypal sypký sníh. Sysel se podí-
val na přesýpací hodiny a vyrazil ven. 
Měl chuť na sýr, syreček, syrové maso 
nebo sýrovou oplatku. Vyšel ven a uvi-
děl sýkoru, která držela v zobáku vo-

vyjmenovaná pohádka
ňavý sýr z nedalekého sídliště města Sych-
rova.

Protože byl sysel velký nenasyta, zeptal 
se sýkory. Budeme si hrát? Když mi dáš sýr, 
přinesu ti ze sýpky obilí. Sýkora měla malou 
sílu, a tak raději sýr se syslem vyměnila. Sysel 
byl přesycen, plazil se po zemi a syčel.

Okolo šel synovec pana Synka a cestou 
prosíval mouku sítem. Chytil syčícího sysla 
do silné sítě. Zavřel ho do síně, kde byla cítit 
síra. Synovec pana Synka byl hasič, měl rád 
cucací bonbony sisinky, sýrové brambůrky 

a syrovou zeleninu. Občas se z toho 
osypal. Nyní byl sinalý vzteky a syslovi 
se hlasitě smál.

Sýkora v lese osiřela. Zavolala kama-
rády a sysla osvobodili. Sysel jim za od-
měnu daroval sýrové sušenky.

…………………………….

Aktuální informace o dění v davelské 
škole najdete na www.zs-davle.cz

  Základní škola Davle
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Okénko hovorové angličtiny

Vzdělání

Už jste někdy od svého učitele nebo lek-
tora slyšeli slovo collocation, česky kolokace 
– čili ustálené spojení?

Minule jsem vám slíbil, že si v další lek-
ci povíme o tom, jak se vyhout nejběžněj-
ším čechismům v angličtině, a dodal bych, 
že to bude něco, co použijete v denoden-
ní konverzaci, a tudíž velmi užitečné. Dnes 
si tedy povíme něco o kolokacích nejběžněj-
ších sloves, čili o ustálených spojeních, kte-
rá vám pomohou mluvit správně anglicky 
hned od začátku – bez hloupých chyb, které 
dělají úplní začátečníci.

Často potřebujeme něco říci o svých plá-
nech, vyprávět o zážitcích z víkendu či dovo-
lené, a nebo prostě mluvit o tom, co děláme 
ve volném čase. A právě při této příležitosti 
použijeme kolokace sloves DO, HAVE, TAKE 
a GO. Jak do toho?

Chcete někomu říci, že večer jdete v Mě-
chenicích na jógu? Nejspíš prohlásíte:

 „I go to joga in Měchenice this evening.“ 
V takové větě jste udělali hned několik 

chyb. Především mluvíme-li o pevném plá-
nu, použijeme přítomný čas průběhový. 
Ale hlavně – větu jste vytvořili překlopením 
češtiny do angličtiny, což je špatně téměř 
vždycky. Je potřeba vyjít z toho, že Angliča-
né používají kolokaci „do joga“ a my se mu-
síme naučit takovou kolokaci správně použí-
vat. A ještě detail: místo this evening je lepší 
použít výraz tonight.

Vítejte na třetí lekci angličtiny. Dnes to nebude angličtina, kterou jste nikdy neslyšeli ve škole nebo v kurzu v jazykové škole, ale 
bude to něco, co učitelé ve školách a mnozí lektoři podceňují a co dostatečně nevštěpují svým studentům do paměti.

Ve správné větě použijeme tedy kolokaci 
slovesa DO, a použijme ještě také kolokaci 
slovesa TAKE, a celé sdělení postavíme tak, 
že bude znít opravdu anglicky:

„I do joga in Měchenice and I am taking 
a joga exercise tonight.“

Nejběžnější kolokace uvedených sloves 
jsou například:
do judo/joga/gymnastics/sports/gardening 
have breakfast/lunch/dinner/supper/
a break/a holiday/a trip/a shower/a chat/
a drink/a swim/a drive...
take a course/an exam/an excursion/a trip/
a photo/a holiday/ a vacation...
go skiing/skating/swimming/cycling/
fishing/playing...

Zkuste si přeložit následující věty a pou-
žitím kolokací se vyhněte čechismům:

Ve volném čase sportuji. Chodím na 
gymnastiku. Občas se věnuji zahradě. Už 
jsem snídal. Za hodinu máme večeři. Dej-
me si přestávku! Zítra si uděláme výlet. 
Ona se sprchuje a zavolá vám za půl ho-
diny. Nepůjdeme si zaplavat? Chodím teď 
do tanečního kurzu. Zítra mám zkoušku. 
Můžete nás tady prosím vyfotit před tím 
keřem? Příští týden si beru dovolenou. Je-
deme příští víkend na hory. Odjel na ryby. 
Chci si vyjet někam na kole. Půjdu si za-
hrát fotbal.

Správné znění:
I do sports in my free time. I do gym-

nastics. I sometimes do gardening. I have 
had breakfast. We are having supper in an 
hour. Let’s have a break! We will have a trip 
tomorrow. She is having a shower and she 
will call you in half an hour. Shall we have 
a swim? I am taking a dancing course. I am 
taking an exam tomorrow. Could you please 
take a photo of us here in front of this bush? 
I am taking a holiday next week. We are go-
ing skiing next weekend. He has gone fis-
hing. I want to go cycling somewhere to the 
country. I will go playing football.

Použitím jednoduchých kolokací základ-
ních sloves jsme se vyhnuli typickým chy-
bám a vytvořili jsme správné, byť velmi jed-
noduché anglické věty. Pamatujte tedy, že 
první zásada je nepřeklápět češtinu do an-
gličtiny a druhá zásada je vzpomenout si na 
správnou slovesnou strukturu – například 
nějaké ustálené spojení slovesa.

Příště ještě zůstaneme u kolokací a po-
víme si o tom, jak použitím jednoduchých 
spojení přiblížit náš projev opravdové ang-
ličtině. Znovu tedy budeme mluvit o tom, 
co se v běžných kurzech a školách moc ne-
učí.

Martin Kupka, lektor a překladatel
www.anglickylip.cz

Na sklonku minulého roku, když to ještě 
vypadalo, že zima bude, jsme se chtěli ně-
kde v teple sejít, popovídat si a připravit 
se na Vánoce. A protože nás bylo hodně, 
vymysleli jsme adventní jarmark. A proto-
že nás zase nebylo tolik, abychom zvládli 
celou organizaci sami, poprosili jsme 
o přispění přátele, známé a OÚ Měchenice. 
A teď jim všem chceme moc poděkovat.

Děkujeme měchenické starostce Kate-
řině Gavlasové, Renatě, Filipovi, Honzovi 
a Kubovi Kocevovým, panu Součkovi, 
Janě Hrubé i ostatním ze ZŠ Davle, Anto-
nínu Lenhartovi a Tomáši Palatému. Jsme 
vděční také prodejcům, kteří se nezalekli 

Mírně zimní z                     u

mrazivého dne ani nejistého výdělku a na 
první měchenický jarmark dorazili. A koneč-
ně děkujeme všem, kdo přišli!

Občanské sdružení Hvozdík tak získalo 
4203 korun! Využijeme je na nutnou výmě-
nu podlahy ve školkové jurtě.

Kalendářní zima se pomalu chýlí ke konci 
a nás čeká další setkání, tentokrát doufám 
hodně veselé. Přichází totiž rozverný Maso-
pust. S hudbou, koblihami a nejroztodivněj-
šími převleky. Masky vyrazí 8. března v půl 
třetí z křižovatky nad nejdelšími měchenic-
kými schody. Cestou Dolečkem k hospodě 
se může udát ledacos! Přijďte se podívat! 

(Masopust nakonec proběhl ještě před 
dokončením tohoto čísla zpravodaje 
a pokud jste se ho nezúčastnili, můžete 
se alespoň podívat na fotografie z maso-
pustního průvodu.)

A ještě jednu možnost setkání Vám 
chceme nabídnout. Od března či dubna, 
podle zájmu, se jurta v pátek otevře mr-
ňavým dětem s rodiči. Aby si mohli vy-
zkoušet, jak to chodí v lesní školce. Aby si 
něco hezkého a užitečného vyrobili. Aby 
našli nové kamarády. Přijďte pobýt!            

P. Potůčková
(Další informace najdete na 
http://hvozdik.webnode.cz.) 
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Obecní dění

Masopustní fotogalerie
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Tip na výlet

Zámek Jablonná nad Vltavou

Hobby

Pokud Vás láká jeden z nejbližších zámků, 
tak směrem na Novou Rabyni, Neveklov, 
Měřín dojedete do malého městečka Jab-
lonná nad Vltavou, kde je umístěn ma-
lebný romantický zámek Jablonná. Už při 
vstupu Vás zaujme vstupní brána, členi-
tá cesta kolem rybníčku, až se pak zámek 
objeví v celé své kráse. Zámek Jablonná 
nad Vltavou byl postaven v první polovině 
18. století rodem Kinských, patrně na mís-
tě starší vodní tvrze a prošel úpravami ve 
druhé polovině 19. století. Zámek je typic-
kým reprezentantem sídla drobné šlechty 
či letní rezidencí. V tomto duchu působí 
i dnes. Vlastní budova zámku je hranolový 
patrový objekt, zastřešený plně zvalbenou 
mansardovou střechou, severní průčelí 
obrácené do hospodářského dvora bylo 
v parteru narušeno dílčími pozdějšími sta-
vebními úpravami, zatímco patro si zacho-
valo poměrně čistý výraz symetrické fasá-
dy. Zámek je památkově chráněný, o jeho 
záchranu se zasloužila společnost ROYAL 
interier, která zde má sídlo firmy. Na zám-
ku se nachází stálá expozice klasických 
interierů 21. století. Jedná se o ojedině-
lou evropskou expozici, kdy je na jednom 
místě předvedeno tolik světových značek, 
které se klasikou zabývají po desetiletí až 
století. Celý areál je situován na mírném 

Památkově chráněný zámek Jablonná nad Vltavou byl postaven v 18. století, na místě starší vodní tvrze, kousek od Měřína. 
Nabízí stylový interiér a členitou zahradu s mnoha klidnými zákoutími nebo posezení se sklenkou vína či kávy na nádvoří. 
Na zámku se nachází stálá expozice klasických interierů 21. století.

jižním svahu do údolí soutoku Jablonské-
ho a Luhového potoka na okraji obce, která 
se nachází 6,5 km severozápadně od středo-
českého Neveklova a 25 km od Měchenic.

Vltava je na dosah 
A pokud Vám ještě po prohlídce zám-

ku zbyde čas, můžete dojet k Vltavě na Mě-
řín a navštívit Vojenskou zotavovnu s bazé-
nem a relaxačním centrem. Další možností 

je posezení na terase bufetu v těsné blíz-
kosti zotavovny, odkud je úžasný vý-
hled na vodní hladinu Slapské přehra-
dy. Za pěkného počasí lze posedět přímo 
u vody na trávě, či se vykoupat s dětmi.

Mne nikdy nepřestane bavit pohled 
na plachetnice, které brázdí hladinu pře-
hrady.

Foto a text Pavel Libora 
studio 123fotime.cz

Kontakt:

JAROMÍR DLESK                   Tel.: 607 186 463           jaromir.dlesk@seznam.cz

Instalatérské práce

řešení havárií
možnost víkendových prací
příjezd v dohodnutém, 
vámi požadovaném termínu
zakázky na klíč

voda       kanalizace
plyn        topení

Inzerce
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Ornitologické okénko

Čápi
Již patnáctým rokem provádím v okolí Měchenic, Sloupu a Hvozdnice pravidelné sčítání ptáků v rámci Jednotného programu sčítání ptáků, 
jehož garantem je Česká společnost ornitologická. Za  čtrnáct let jsem nashromáždil data, která se již dají považovat za statisticky význam-
ná. Zjistil jsem, že se zde vyskytuje mezi 38-43 druhy ptáků. Na stránkách měchenického čtvrtletníku vám představuji druhy ptáků, které jsou 
v okolí Měchenic hojné, a které tudíž můžete často zastihnout na zahradách, v ulicích, nebo při procházce v lese či na poli.

Skorec vodní

Hobby

  

Je tu jaro a už se začínají vracet! Ani si toho 
při svém způsobu života nevšimneme, ale 
jakoby najednou se zase naše zahrady ro-
zezní jejich zpěvem a uslyšíme je i v lesích 
a na kraji polí. Mám samozřejmě na mysli 
ptačí navrátilce, kteří se k nám teď začínají 
slétat ze svých zimovišť. Jsou jich neuvě-
řitelné stovky tisíc a v celé Evropě desítky 
milionů. Na své cestě domů urazí tisíce ki-
lometrů, aby se vrátili mnohdy na stejnou 
zahradu, do téhož hnízda pod střechou 
domu, nebo alespoň na stejnou stráň či 
do téhož údolí. Čím více se toho dočítám 
o tazích ptáků, tím více je obdivuji.Nemají 
vůbec jisté, že návrat přežijí – na cestě je 
čekají nástrahy počasí, ptačí predátoři, 

a také lovci se střelnými zbraněmi. Mnoh-
dy podlehnou vysílení následkem nemoci 
díky pokročilému věku. Někdy podniknou 
tu dlouhou strastiplnou cestu jen pro-
to, aby zahynuli sraženi na nesčetných 
silnicích stále rychleji jezdícími auty. Ale 
značná část z nich má přeci jen to štěstí, že 
prožije novou hnízdní sezónu ve své do-
movině a potěší nás svým zpěvem, krásou 
a prospěje nám tím, že nás částečně zbaví 
nepříjemného hmyzu.

Česká společnost ornitologická vyhla-
šuje každým rokem „Ptáka roku“ a dané-

mu druhu věnuje celý rok větší pozornost. 
Nabádá své členy a příznivce, aby daný 
druh pomohli sledovat a obvykle vyhlásí 
nějaký konkrétní projekt. Pro rok 2014 
vyhlásila ptákem roku čápa! A nejen všem 
dobře známého čápa bílého, ale také jeho 
bratrance – čápa černého. Napadlo mě, že 
bych se mohl v jarním příspěvku o ptácích 
těmto druhům věnovat.

Copak se dá v okolí Měchenic pozorovat 
čáp? Čápa bílého možná pamatují dnešní 
senioři z dob, kdy měl v jejich okolí ještě 
vhodné podmínky k životu – jelikož se 
živí žábami a jinými obojživelníky, v nouzi 
bezobratlými živočichy a hmyzem, potře-
buje mokré louky podél říčních toků nebo 

podmáčená pole. Při troše štěstí lze však 
i v okolí Měchenic pozorovat čápa černého, 
který hnízdí v lesích a zalétá do otevřené 
krajiny. Na začátku minulého století byl 
v našich zemích ještě raritou, ale pak se 
začaly jeho stavy zvyšovat a v posledních 
dvaceti letech bylo jeho hnízdění dolo-
ženo v rozsáhlejších lesních komplexech 
i nedaleko Prahy – především v Brdech, 
v Hornopožárských lesích a v dolním Povl-
taví. Možná právě proto jsem v posledních 
letech viděl čápa černého nad Měchenice-
mi hned dvakrát! 

Čáp černý si skutečně staví hnízdo v ko-
runách vysokých stromů v lesích, kde není 
příliš rušen. Jeho zvyšující se počty jsou 
tedy tak trochu záhadou – lidí i aut přibylo 
a ani zemědělství není o nic méně in-
tenzivní. Je ale možné, že auta a cyklisté 
v lesích nejsou pro něho takovou hroz-
bou jakou kdysi představovali lovci, 
a přeci jen se opěšalých lidí v lesích a na 
polích objevuje dnes méně.     

Čáp černý je přibližně stejně velký jako 
jeho bílý bratranec ale při přeletu překva-
pí svým neobvyklým zbarvením: má čer-
nou hlavu, krk i prsa. Bílý má jen spodek 
těla a má nápadně červené nohy a zobák. 
Na to, že je to tak velký pták, létá docela 
svižně. Spatřit ho na pár vteřin nad koru-
nami stromů, nebo nad okrajem lesa, je 
opravdový zážitek. Tak trochu exotický. 
Čáp černý potřebuje pro svoji obživu pře-
devším drobné ryby, které loví v lesních 
tůních a potocích, ale také drobné živo-
čichy a případně hmyz, a proto tu a tam 
zalétá i do otevřené krajiny. Setkání s ním 
není tedy dnes nutně otázkou nějakého 
pokradmého pozorování v opuštěných 
lesích. Je to přísně tažný pták, a proto nás 
opouští na konci léta a vydává se do sub-
saharské  Afriky, do svých zimovišť. Vrací 
se zase až v březnu a dubnu.

Zvedněme teď na jaře hlavy a věnuj-
me pozornost těm, kteří se k nám vrátili 
po dlouhém odloučení. Každým dnem 
se vracejí a každý týden přibývají staré 
známé melodie nezaměnitelných pta-
čích druhů. Mezi pozorováním drobných 
pěvců budete mít možná štěstí a na chvíli 
zahlédnete neobvykle zbarveného čápa 
černého. Určitě vás na chvíli zaskočí, 
protože je přeci jen zvláštní. Ale věřím, 
že vás potěší i ten bílý čáp, kterého lze 
vidět už když se vydáte třeba někam na 
Jílovsko a Benešovsko. Tento rok se mů-
žete na stránkách www.birdlife.cz zapojit 
i do populárního programu na sčítání 
čápů – ptáků roku 2014. Chystá se totiž 
7. celoevropské sčítání čápů bílých 
a 3. celostátní sčítání čápů černých! No 
u toho nemůžeme chybět!

Hodně štěstí na krásná pozorování!
Martin Kupka

Čáp černý
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Pohádka

Šnečku, šnečku...
Když byl hlemýžď Sam ještě malý šne-

ček, stala se mu nehoda. Ze stromu, pod 
kterým odpočíval, spadla na zem větev. 
Člověk by si takové větvičky pomalu ani 
nevšiml, ale pro tak malé zvířátko, jako 
je šnek, to byla učiněná katastrofa. Sam 
nedokázal rychle utéct, a tak mu padají-
cí větev odřela domeček a malý kousek 
mu dokonce ulomila. Brzy se uzdravil, 
ale šnečí domeček už mu zůstal poško-
zený. Sam z toho byl smutný. Vždyť nový 
domeček už nikdy nedostane. S tímhle 
se narodil a ten bude mít po celý život. 
Některá zvířátka se mu dokonce posmí-
vala: „Same, Ty jsi ale ošklivý šnek! Máš 
nabouraný domeček“, chichotala se, 
„celý křivý a šišatý.“ Sam se snažil ne-
všímat si toho a žil si celkem spokoje-
ný šnečí život. 

Jednoho dne, o pár let později, si po-
chutnával na zelené trávě, kterou mají 
šneci tolik rádi, a vyhříval se. Byl rád, že 
může být venku, na vzduchu a na slu-
níčku. Několik dní totiž pršelo a všech-
na malá zvířátka byla schovaná ve skrý-
ších v dutinách stromů, pod listím a pod 
kameny. Dnes mohla poprvé ven, a tak 
si radostně užívala a bavila se. Najed-
nou do smíchu a švitoření zazněl hrozi-
vý zvuk. Všichni broučci, mravenci i hle-

mýždi strnuli. „Co to bylo?“ ptali se ustrašeně 
berušky? Mravenci jen krčili rameny a bázli-
vě se rozhlíželi kolem. „Křup! Lup!“ ozvalo 
se znovu a palouček se zatřásl. Brouci, sto-
nožky i střevlíci valili vyděšeně oči a ani ne-
dutali. „Pozor!!“ zavolal někdo a všichni se 
ohlédli. Akorát včas, aby viděli, co se děje. 
Ze svahu kousek od nich se uvolnila hlína 
a kamení, které bylo po několikadenním 
dešti těžké a promáčené. Zarachotilo to 
a pak se spustilo pravé dopuštění. Hlína se 
valila, kameny lítaly, praskalo to, boucha-
lo. Kus svahu se valil dolů. Zvířátka vykřikla 
a dala se na útěk. Některá byla tak vylekaná, 
že se jen přikrčila a schovala hlavu mezi ty-
kadla a nožičky. Po chvíli rámus pomalu do-
zníval, bláto a kamení leželo dole pod sva-
hem. Broučci a hlemýždi začali zvedat své 
hlavy. Jenže ještě nebyl konec. Jeden ka-

mínek byl totiž tak rozjetý, že se nezastavil 
dole pod svahem, ale letěl, pádil a kutálel 
se loukou. A přímo na skupinku mravenců 
a berušek, kteří stáli opodál. Už to vypada-
lo, že je kámen přejede. Všichni zatajili dech. 
Jenže najednou se něco stalo. Hlemýžď Sam 
se vzpamatoval, došlo mu, co se může stát 
a vyrazil. Pádil, běžel, namáhal se, co mu 
šnečí síly stačily. Kámen už byl docela blíz-
ko a vystrašené berušky nebyly schopné se 
ani pohnout. „Bacha! Z cesty!!“ vykřikl Sam 

a v běhu se schoulil do klubíčka. Ako-
rát včas, aby zkřížil cestu letícímu ka-
meni. Zaduněla rána, kámen narazil do 
Sama, odrazil se od něj a vyletěl vyso-
ko do vzduchu, a dopadl daleko na ko-
nec louky. Zvířátka vydechla: „Uf, to bylo 
něco!“ Nožičky se jim třásly, objímala se 
a vykřikovala jedno přes druhé: „Vidě-
li jste to? Málem nás to rozmáčklo!“ Jiná 
přikyvovala a vrtěla hlavičkami: „To nám 
kamarádi z vedlejší louky nebudou vě-
řit, co se tu dnes stalo.“  Berušky a mra-
venci se nahrnuli k Samovi. Ten stále le-
žel, byl stočený do klubíčka a nehýbal 
se. Jedna z berušek ho poplácala po hla-
vě. „Same, vstávej. Co je Ti? Jsi v pořád-
ku?“ strachovala se. I ostatní zvířátka už 
přicházela a všechna se ustaraně dívala 
na hrdinu Sama. Ten se malinko pohnul, 
zavzdychal a vysunul z hlavy své dlou-
hé štíhlé oči. „Páni“, zanaříkal, „to byla 
ale rána!“ Pak se usmál a zvedl unavenou 
hlavu. Zvířátka zajásala. „Same, Same, ty 
jsi zachránil berušky a mravenečky! Ty jsi 
náš kamarád, ty jsi náš hrdina!“ smála se 
a poskakovala. Hladila Sama po hlavě 
i po domečku a plácala ho radostně po 
zádech. Sam se usmíval a byl rád, že to 
takhle všechno dopadlo.

Ještě ten večer, starý moudrý hlemýžd, 
věnoval Samovi před všemi brouky a zví-
řátky dřevěnou medaili a mechový vě-
nec. Poděkoval mu za záchranu ohrože-
ných kamarádů a pak si ho vzal stranou. 
„Smáli se Ti Same, že máš poškrábaný 
a poškozený domeček.“ zakýval hlavou. 
„Jenže to Ti právě dnes hodně pomoh-
lo. Když se Ti domeček v dětsví ulomil 
a potom znovu srostl, je teď o mnoho 
pevnější.“ Sam vykulil oči. „A tak je to 
Same se vším, co se nám v životě stane.“ 
pokračoval hlemýžď. „Nejdřív to vypa-
dá jako veliké neštěstí, ale ve skutečnos-
ti nám to může prospět, protože nás to 
posílí a zpevní. Neber tedy trápení jako 
špatnou věc, ale přijmi je, protože z nich 
vyjdeš silnější a odolnější. A teď jdi a užij 
si dnešní večer, protože dnešní louka zpí-
vá jenom pro Tebe. Jsi statečný a jsi pří-
tel nás všech.“ Sam se usmál a bylo mu 
krásně. Podíval se na svůj domeček a po-
hladil ho. Pak si nasadil mechový věnec, 
dřevěnou medaili a rozjel se za ostatními 
tancovat a hodovat.
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Nejstarší zmínka o obci Malá Lečice je 
z 21. 5. 1304, v potvrzení výsad pro Zbra-
slavský klášter králem Václavem II.; origi-
nál této listiny je uložen ve Vídeňském 
archivu – text listiny je k dispozici ve Stát-
ním archivu v Příbrami. Historie této ves-
nice je nedílně spjata s dobříšským kra-
jem i přes příslušnost k zbraslavskému 
klášteru. 

Obec Malá Lečice v roce 2004 oslavila 
700 let svého založení.  Lze se domnívat, 
že i tudy vedla „Zlatá stezka z Pasova“.

V obci byla v sedmdesátých letech 19. 
století postavena škola a dne 5. prosin-
ce 1874 zapsána v zemských deskách 
ve prospěch obce Malá Lečice, která tato 
právo vložila do rukou školy malolečické. 
Škola v obci fungovala až do roku 1974. 
Po tomto roce ji převzal stát. Před dese-

Mikroregion

Na následujících řádkách Vám, milí 

čtenáři, budeme představovat jed-

notlivé obce ze svazu obcí Mníšecký 

region, jehož jsme členem. Jako prv-

ní nám poskytla článek o obci Malá 

Lečice starostka obce Bojanovice 

Helena Dufková.

Malá Lečice

ti lety vlastnické právo získala opět obec 
Malá Lečice.

Nedílnou součástí koloritu obce je místní 
kaple postavená v roce 1882 (dle pozemko-
vé knihy SV 0790/1).

V obci Malá Lečice v současné době žije 
105 obyvatel. Raritou této lokality je i jez na 
Kocábě, kde se pravidelně pořádá mistrov-
ství České a Slovenské republiky a mistrov-
ství světa v rýžování zlata. O tom, že obec je 
jednou z nejmalebnějších koutů okresu Pra-
ha-západ, svědčí i fakt, že nejeden z produ-
centů filmů si obec i údolí říčky Kocáby vy-
bírá pro natočení svých příběhů, a to hlavně 
pohádkových.

Helena Dufková 

• lahvová a sudová vína moravská i zahraniční

• sýry, uzeniny, paštiky

• pochutiny k vínu

• farmářské produkty

• těstoviny, olivové oleje, nakládaná zelenina atd.

• možnost rozvozu vína a ostatního zboží v okolí

Vltavská 5, Měchenice                                     Tel:  602 392 321

Otevírací doba:
Po–Čt: 14.00 – 20.00
Pá, So: 12.00 – 20.00
Ne:     12.00 – 18.00

VINOTÉKA MĚCHENICE
Inzerce


